

BEST OF

Steirische Prestige- und Lagenweine

Alles Fließt



Marcus Hofschuster

Die Steiermark gehört heute zu den spannendsten Weinregionen überhaupt. Die Zahl der erstklassigen Betriebe und Weine steigt kontinuierlich. Mit der allgemeinen Qualitätssteigerung an breiter Front geht zudem ein gravierender Stilwandel einher: immer mehr Betriebe verlegen sich auch in der Spitze auf elegante, straffe und alkoholärmere Weine, während die Zahl der hochreifen, alkoholstarken, oft fetten und dazu merklich Holzwürzigen "Meditationsweine", wie man sie gerne nennt, deutlich zurückgeht. Auch in diesem Stil entsteht nach wie vor Bemerkenswertes, bisweilen sogar Großes, aber die Mehrheit der besten Weine der Steiermark kommt heute wesentlich kühler daher, herb, eher reduktiv ausgebaut, ungemein spannend und mineralisch. Die besten von ihnen sollten problemlos über Jahrzehnte reifen können. Interessant ist die Entwicklung auch beim Rotwein; setzte man lange Zeit vor allem auf den unkomplizierten Zweigelt, liegen die Hoffnungen inzwischen eher auf Pinot Noir. Die bisherigen Ergebnisse sind jedenfalls äußerst vielversprechend.

Rund 450 Weine haben wir für dieses BEST OF probiert, von denen wir die besten in diesem PDF vorstellen. Alle Ergebnisse finden Sie unter www.wein-plus.eu/bo

All change

Today, Styria is one of the most interesting wine regions around. The number of outstanding producers and wines is continuously increasing. This general improvement in quality on a wide front is accompanied by a significant change in style: an increasing number of producers, including those at the very top, is taking to producing elegant, firm wines with relatively low alcohol levels, whereas the number of ultra-ripe, alcoholic, often heavy wines with noticeable spicy oak flavours, also known as „meditation wines“, is constantly on the decrease. Remarkable, even great wines also continue to be made in this style, but the majority of the best of the wines in Styria are now much cooler and more tart in style, predominantly reductive in style, tremendously interesting and minerally. The best of them should be able to mature for decades without any problem. There are also interesting developments in the field of red wine: where for a long time the focus was firmly on uncomplicated Zweigelt wines, the hopes for the future are now more likely to be focused on Pinot Noir. Certainly, results so far are extremely promising.

We tasted about 450 wines for this BEST Of. Here we present you the selection of the best wines. All the other results can be found at this link: www.wein-plus.eu/bo

Weißweine

- 98** 2013 Sauvignon Blanc Alte Reben GSTK, Erwin Sabathi
- 98** 2010 "Ex Vero III", Werlitsch
- 97** 2013 Chardonnay Alte Reben GSTK, Erwin Sabathi
- 96+** 2013 Sauvignon Blanc Zieregg GSTK, Tement
- 96** 2011 Sauvignon Blanc Zieregg Vinothek Reserve STK, Tement
- 96** 2013 Morillon Zieregg GSTK, Tement
- 96** 2014 "Cuvée St. Leonhard", Stefan Potzinger
- 95** 2013 Sauvignon Blanc Moarfeitl GSTK, Neumeister
- 94** 2012 Sauvignon Blanc Alte Reben, Neumeister
- 94** 2013 Sauvignon Blanc Pössnitzberg GSTK, Erwin Sabathi
- 94** 2013 Sauvignon Blanc Nussberg GSTK, Gross
- 94** 2008 "Ex Vero II", Werlitsch
- 94** 2004 "Urknall", Werlitsch
- 94** 2011 Sauvignon Blanc "Joseph" Alte Reben, Stefan Potzinger
- 93** 2012 Sauvignon Blanc "Don't Cry", Ewald Zweytick
- 93** 2010 "Ex Vero II", Werlitsch
- 93** 2013 Sauvignon Blanc Kranachberg GSTK, Sattlerhof
- 93** 2014 Sauvignon Blanc Edelschuh, Wohlmuth
- 93** 2014 Sauvignon Blanc Hochsteinriegl, Wohlmuth
- 93** 2013 Chardonnay, Gross
- 93** 2013 Chardonnay Obegg GSTK, Polz
- 93** 2013 Chardonnay Pössnitzberg, Erwin Sabathi
- 92** 2013 Weißburgunder Sulz 1STK, Tement
- 92** 2013 Sauvignon Blanc Sulz 1STK, Gross
- 92** 2012 Grauburgunder "Tosca", Ewald Zweytick
- 92** 2013 Sauvignon Blanc Sernau GSTK, Tement
- 92** 2008 "Ex Vero I", Werlitsch
- 92** 2014 Roter Traminer Steintal 1STK, Neumeister
- 92** 2013 Grauburgunder Saziani GSTK, Neumeister
- 92** 2014 Sauvignon Blanc Klausen 1STK, Neumeister
- 92** 2012 Grauburgunder "Gola" Alte Reben, Wohlmuth
- 92** 2013 Chardonnay Edelschuh, Wohlmuth
- 92** 2013 Morillon Vinothekfüllung, Stefan Potzinger
- 92** 2014 Sauvignon Blanc "Joseph", Stefan Potzinger
- 92** 2013 Sauvignon Blanc Oberhube, Strablegg-Leitner
- 92** 2013 Sauvignon Blanc Kranachberg GSTK, Hannes Sabathi
- 96** 2014 Morstein GG, Wittmann

Rotweine

- 90** 2013 Pinot Noir Winzerkogel, Winkler-Hermaden
- 88** 2012 Pinot Noir Winzerkogel, Winkler-Hermaden
- 88** 2012 Pinot Noir Altenberg, Wohlmuth
- 88** 2012 "Eruption", Frauwallner
- 88** 2013 "Machrima" Reserve, Söll
- 88** 2012 Blauer Zweigelt Privat, Schmölder

Professionell, unabhängig und kompetent

Wein-Plus ist Europas führende unabhängige Internet-Plattform zum Thema Wein. Täglich nutzen über 6.000 Menschen das Informations- und Kommunikationsnetzwerk, in dem rund 187.000 private und professionelle Weinliebhaber registriert sind. Der Weinführer von Wein-Plus ist mit Beschreibungen und Bewertungen von über 120.000 Weinen der größte seiner Art. Er wird nahezu täglich aktualisiert und basiert auf strengen Verkostungsrichtlinien.

Chefverkoster Marcus Hofschuster und sein Team arbeiten hauptberuflich für den Weinführer und nehmen sich für jede Weinbeurteilung ausreichend Zeit. Alle Weine werden ausschließlich im neutralen Proberaum von Wein-Plus in Erlangen verkostet. Die Verkostung erfolgt blind, so dass Wein und Erzeuger dem Verkoster bei der Bewertung nicht bekannt sind. Die Weine werden grundsätzlich in zusammenhängenden Serien gemeinsam mit ähnlichen Weinen probiert, um einen sinnvollen sensorischen Rahmen zu gewährleisten.

Marcus Hofschuster genießt ein herausragendes Renommee als gewissenhafter und unbestechlicher Experte. Sein Team besteht ebenfalls aus erfahrenen Verkostern mit fundierter weinfachlicher Ausbildung. Das Verkostungssystem ist voll EDV-gestützt und abgesichert gegen Verwechslungen und Eingabefehler. Die Bewertungen werden regelmäßig durch Gegenproben überprüft, die ebenfalls blind erfolgen.

Die Weine werden nach dem internationalen 100-Punkte-Schema bewertet. Dabei werden in den Weinführer nur Weine mit mindestens 80 Punkten aufgenommen. Das Bewertungssystem wird bei Wein-Plus strenger angewandt als bei anderen Weinführern heute üblich. Die einzelnen Punkte entsprechen folgenden Kategorien:

- 80 bis 84 Punkte: sehr gut
- 85 bis 89 Punkte: ausgezeichnet
- 90 bis 94 Punkte: hervorragend
- 95 bis 99 Punkte: groß
- 100 Punkte: einzigartig

In der Reihe **BEST OF** zuletzt erschienen:

- BEST OF **Riesling trocken**
- BEST OF **Silvaner trocken**
- BEST OF **Montefalco**
- BEST OF **Weißer Burgunder**
- BEST OF **Lombardei**
- BEST OF **Chianti Classico**
- BEST OF **Ribera del Duero**
- BEST OF **Barolo**
- BEST OF **Weißer Grosse Gewächse**
- BEST OF **Brunello di Montalcino**
- BEST OF **Südtirol**
- BEST OF **Silvaner**
- BEST OF **Grosses Gewächs - Rotweine**
- BEST OF **Weißweine der Loire**

Professional, independent and competent

Wein-Plus is the leading independent Internet platform on the topic of wine in Europe. Each day, more than 6,000 people use the network for information and communication, which has around 187,000 registered private and professional wine enthusiasts. The Wein-Plus wine guide, which lists tasting notes and scores for more than 120,000 wines, is the most comprehensive guide of its kind. It is brought up to date virtually on a daily basis, and is founded on strict tasting guidelines.

Head taster Marcus Hofschuster and his team work full-time for the wine guide, and ensure they take sufficient time for each and every wine rating and description. All the wines are tasted without exception in the neutral surroundings of the tasting room at the Wein-Plus head office in Erlangen, Germany. Tasting is always done blind, so that the tasters do not know during the tasting which wine or which producer they are rating. Wines are always tasted in logical series together with other similar wines, in order to ensure a meaningful sensory framework for the descriptions and ratings.

Marcus Hofschuster enjoys an outstanding reputation as a conscientious and incorruptible expert. His team consists of tasters who are likewise experienced, and have professional training in wine. The tasting system is fully supported by a computer system, with protection built in against errors of entry and mix-ups. Ratings are constantly monitored by inserting counter-bottles, which are also tasted blind.

Wines are scored in accordance with the international 100 point system. Only wines that score a minimum of 80 points are included in the wine guide. At Wein-Plus, the scoring system is applied more strictly than is usual in the case of other wine guides. Specifically, the points scores correspond with the following categories:

- 80 to 84 Points: very good
- 85 to 89 Points: excellent
- 90 to 94 Points: outstanding
- 95 to 99 Points: great
- 100 Points: unique

Recently published in the **BEST OF** series:

- BEST OF **Riesling dry**
- BEST OF **Silvaner dry**
- BEST OF **Montefalco**
- BEST OF **Pinot Varieties**
- BEST OF **Lombardy**
- BEST OF **Chianti Classico**
- BEST OF **Ribera del Duero**
- BEST OF **Barolo**
- BEST OF **White German Grand Crus**
- BEST OF **Brunello di Montalcino**
- BEST OF **Südtirol**
- BEST OF **Silvaner**
- BEST OF **Red German Grand Crus**
- BEST OF **Loire red wines**